
نمایندگان مجلس درباره خرید خدمت سربازی اختلاف نظر دارند
بحث داغ خرید خدمت سربازی در مجلس؛ عدالت اجتماعی یا فرصت مالی؟
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بیش از یک قرن اســت که »خدمت اجباری« در ایران 
اجرا می شود، به عبارتی در ســال 1294، اولین قانون 
سربازگیری در مجلس شــورای ملی به تصویب رسید. 
قانونی که در سال 1304 با نام »خدمت اجباری« تثبیت 
شد و تا 60 سال بعد هم دســت نخورده باقی ماند... . اما 
سال ها بعد یعنی در دهه هفتاد موضوع خرید »خدمت 
سربازی اجباری« مطرح شــد و تا جایی که قانونش هم 
به تصویب درآمد. براساس قانون خرید خدمت سربازی 
مشمولان می توانســتند با پرداخت مبلغی این دوران 
را بخرند که اتفاقا در آن مدت مبالغ چشمگیری هم در 
صندوق کشور ذخیره می شد. این قانون بعدها به تدریج 
بنا به دلایل مختلفی از جمله نیاز کشور به سرباز لغو شد. 
اکنون دو سه سالی می شود که دوباره درخواست بازنگری 
در این قانون و اجرای آن مورد درخواســت بســیاری از 
خانواده هاست. با این حال در مجلس شورای اسلامی هنوز 
بر سر رد یا پذیرش چنین مطالبه ای مباحثی مطرح است.
روح ا... لک علی آبادی نماینده اســتان لرستان از جمله 
نمایندگانی است که به نظر با اصلاح و اجرای قانون خرید 
خدمت سربازی موافق اســت. او دراین باره به ما گفت: 
می گویند که خرید خدمت به نوعی ترویج اشرافی گری 
است و از عدالت هم به دور اســت. البته این طرح باید به 
صحن بیاید و نهایتا نمایندگان تصمیم بگیرند که باشد یا 
نباشد.او ادامه داد: روایت های مختلف از افراد مختلف با 
تفکرهای مختلفی دراین خصوص وجود دارد. برخی می 
گویند که چه اشکالی دارد که افرادی که پول دارند پولی 
از این بابت بدهند و آن مبلغ بــه خزانه پادگان ها برود و 
برای خود سربازها هزینه شود.علی آبادی عنوان کرد: در 

مقابل این ایده، عده دیگری نیز می گویند که با بی عدالتی 
به اقشار ضعیف آسیب بیشتری وارد می شود. می گویند 
که نباید بین فقیر و غنی تفاوتی قائل شویم.  وی گفت: 
خرید خدمت سربازی می تواند فرصت مالی خوبی برای 
کشــور فراهم آورد و نباید با نگاه های احساسی آن را به 
چالش کشاند. حمید رضا گودرزی نماینده الیگودرز نیز 
که درباره این موضوع نظری موافق دارد، بیان کرد: بحث 
خرید خدمت عده زیادی را سرگردان کرده و لازم است که 
بالاخره سازمان نظام وظیفه و دیگر سازمان های مربوطه 
به این مساله ورود پیدا کنند تا تکلیف یک عده از بندگان 
خدایی که منتظر روندقانونی آن هستند روشن شود. او 
با بیان اینکه نیاز است تا بحث خرید خدمت سربازی در 
دستور کار مجلس قرار گیرد، ادامه داد: مجلس شورای 
اسلامی باید هر چه سریعتر وارد رسیدگی و تعیین تکلیف 

این امر مهم شــود. باید متن آن به دقت مطالعه و همه 
ابعاد و شرایط آن بررسی شود. هیئت رئیسه و کمیسیون 
اجتماعی باید فکری به هحال این موضوع کنند. گودرزی 
گفت: اگرچه آمار دقیقی از درخواســت کندگان خرید 
خدمت ســربازی وجود ندارد اما به گمانم تعداد بسیار 
زیادی از مشــمولان خدمت ســربازی در انتظار تعیین 
تکلیف قانون خرید خدمت هستند. متاسفانه بحث خرید 
خدمت سربازی، خانواده های بسیار زیادی را سرگردان 

کرده است.
مجتبی یوسفی عضو هیئت رئیسه مجلس هم که ترجیح 
داد پیرامون این موضوع فعلا اظهار نظری نداشته باشد، به 
کاهش مدت زمان سربازی اشاره کرد و گفت: به رغم اینکه 
قانون کاهش زمان خدمت سرابزی تصویب شده اما به نظر 

می رسد آن طور که باید اجرا نمی شود. 

وی تاکید کرد: نظارت بر اجرای قوانین از جمله وظایف 
مهمی است که نمایندگان باید نسبت به آن توجه ویژه 
داشته باشند. ولی داداشی نماینده گیلان اما راجع به خرید 
خدمت سربازی صحبت های مخالفی دارد. او بیان داشت:  
قطعا احیا دوباره این قانون باعث ایجاد تبعیض بین جوانان 
به ویژه قشر مستضعف و مرفه می شود و پیوست عدالت 

اجتماعی ندارد.
وی تصریح کــرد: اصلا چرا باید یک عــده به خاطر پول 
داشتن و مرفه بودن از انجام چنین وظیفه ملی خودداری 
کنند؟ امنیت کشور برای همه است بنابراین حفاظت از 

این امنیت وظیفه همه طبقات است.
داداشــی ادامه داد: بر فرض اینکه با ایــن قانون مجددا 
موافقت شود، چه قیمتی برایش تعیین می شود؟؛ قطعا 
نرخی می گذارند که از عهده آن جوان مستضعف خارج 
است. در نتیجه تبعیض بزرگ و واضحی به جریان می افتد. 
در حالی که برقراری عدالت یک آرمان اساسی است و هیچ 

چیز نمی تواند و نباید آن را مخدوش کند.
جبار کوچکی نژاد نماینده رشت هم از دیگر نمایندگانی 
است که نظری بینابین دارد، وی اظهار داشت: نمی توان به 
این سادگی در خواست خانواده ها را رد یا قبول کرد. همه 
جوانب اجتماعی بهداشتی و روانی و اقتصادی و فرهنگی 
آن باید واکاوی شود. نه می توان گفت که چنین طرحی 
به کلی بد است و نه اینکه صددرصد خوب. وی یادآور شد: 
از طرفی مرزهای کشــور سال هاست که با وجود همین 
مشمولان حراست می شود و البته هر چند وقت یکبار هم 
خبر شهادتشان را می شنویم و عمیقا متاثر می شویم. از 
یک سو نیز دوران خدمت سربازی خودش به مثابه یک 
شغل است و همان اندک حقوقی که به سربازان می دهد 

برای عده ای کمک کننده است.

کمک چهار و نیم همت خیرین 
در امر مدرسه سازی در استان 
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مدیرکل آموزش و پرورش اســتان اصفهان  از 
کمک 4 و نیم همت خیرین  در امر مدرسه سازی 
خبر داد و این میزان را یک جهش بزرگ در مسیر 

توسعه عدالت آموزشی دانست
 محمد رضا ناظریان در حاشیه  دورهمی معلمان 
در جوشقان با اشاره به جایگاه ویژه استا ن اصفهان  
در این حرکت ملی گفت: استان اصفهان  به دلیل 
موقعیت صنعتی، مهاجرپذیری و مهمان نوازی، 
نیازمنــد توجه ویژه در زمینه زیرســاخت های 
آموزشی است. با مشارکت فعال مجامع خیرین، 
این استان در آســتانه تحولی بزرگ قرار گرفته 

است.  
وی گفت: به منظور رسیدن به شرایط مناسب به 
5000 کلاس درس جدید  نیاز است. محمد رضا 
ناظریان در حاشیه  دورهمی معلمان در جوشقان  
قالی  با اشــاره به اینکه درمهر سال  گذشته  90 
طرح آموزشــی بــا 530 کلاس درس و با زیر 
بنای ۸6 هزار متر مربع به بهره برداری رســیده 
است افزود: برای این تعداد طرح بیش از 1200 
 میلیارد تومان با کمک خیران و دولت هزینه شده

 است.

قهوه و فوایدش برای سلامت 
روده
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یکی از فواید قهوه برای سلامت بدن، پشتیبانی 
از میکروبیوم روده است.

طبق نتایج حاصل از یک مطالعه بزرگ منتشر 
شــده در Nature Microbiology، محققــان 
به این نتیجه رســیدند که کســانی که قهوه 
می نوشــند یک باکتری خــاص روده به نام 

Lawsonibacter asaccharolyticus دارند.
حتی مصرف قهوه بدون کافئین نیز ســطوح 
L asaccharolyticus در میکروبیــوم روده را 
افزایش می دهد. در یک آزمایش آزمایشگاهی 
جداگانه نیز محققان دریافتنــد که قهوه به 

تحریک رشد این گونه خاص کمک می کند.
 Asaccharolyticus L اولین بار در سال 201۸ 
کشف شد، اما دانشمندان هنوز اطلاعات کافی 

در مورد این حشره ندارند.
این باکتری با ســطوح بالاتر اسید کوئینیک 
مرتبط است که خواص آنتی اکسیدانی دارد 
و در نتیجه به کاهش اســترس اکسیداتیو و 

التهاب کمک می کند.
قهوه برای روده مفید است؟

قهوه سرشار از ترکیبات گیاهی از جمله 
پلی فنول ها اســت که مزایای زیــادی برای 
سلامتی به همراه دارند. طبق برخی شواهد، 
پلی فنول هــا از بدن در برابر انــواع خاصی از 
سرطان محافظت می کنند. اسید کلروژنیک، 
یکی از پلی فنل های موجود در قهوه، توســط 
باکتری های روده به اســید کوئینیک تجزیه 
می شــوند و دارای مزایای آنتی اکســیدانی 

هستند.
طبق نتایج حاصل از تحقیقات انجام شده، قهوه 
از یک میکروبیوم متنوع روده حمایت می کند. 
پلی فنول های موجود در قهوه اثر پری بیوتیک 
دارند، یعنی باعث رشد باکتری های خوب روده 
می شوند. این باکتری ها نقش اساسی و کلیدی 
در حفظ سیستم ایمنی و کمک به هضم دارند.
قهوه برای سلامت روده فوایدی دارد، اما برای 
درک کامل تأثیر آن بر میکروبیوم روده نیاز به 

تحقیقات بیشتری است.
اما به گفته یک متخصــص، این به معنی این 
نیســت که باید غذاهای دیگــری که برای 
روده های ســالم ضروری هســتند از جمله 
غذاهای تخمیر شــده: کیمچی، کلم ترش، 

کفیر، ماست، کومبوچا را نادیده بگیریم.
چرا قهوه باعث می شود مدفوع 

کنید؟
معمولاً افراد بعد از نوشــیدن قهــوه مدفوع 
می کنند. زیرا کافئین دارای اثر ملین است که 
باعث این امر می شود، اما قهوه بدون کافئین 

هم می تواند باعث این امر شود.
داشتن یک میکروبیوم روده متنوع، به افزایش 
منظم بودن روده کمک می کند و پلی فنول ها 
و اسید کوئینیک قهوه از تحرک روده و حرکت 
غذا از طریق سیســتم گوارشــی پشتیبانی 

می کنند.
اگرچه قهوه فواید زیادی از جمله افزایش منظم 
بودن روده، برای سلامتی دارد، این بدان معنا 
نیست که باید روزانه مقدار زیادی قهوه مصرف 
کنید. برای خیلی از افراد، مصرف روزانه 400 
میلی گرم کافئین خطری به همــراه ندارد. 
مصرف بیش از حد کافئین ممکن است باعث 

اضطراب، تپش قلب یا سردرد شود.
مصرف قهوه در حد اعتدال، باعث منظم بودن 
روده و سطوح انرژی شــده و برای اول صبح 

خوب است.
Source: https://www. :منبع
verywellhealth.com/coffee-gut-health-
11696734-study
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واکاوی یک فاجعه انسانی؛  

خطای مدیریتی که به قیمت جان 
هموطنان تمام شد

یلدا توکلی / گروه جامعه
   tavakoli.yalda11@gmail.com

از کنار حوادث نباید به راحتی گذشت، حوادثی 
که جان آدم ها را می گیرد، جان شیرین آدم هایی 
که حق زندگی دارند و هیچ کس نمی تواند این 
حق را از آنها بگیرد. هر حادثه ای تلخی و ناکامی 
به دنبال دارد، اما در میان این حوادث، جانسوزتر 
حوادثی است که بدانیم خطای انسانی در وقوع 
آن دخیل بوده است درســت مثل حادثه بندر 
عباس که خســارات جبران ناپذیری به دنبال 
داشت، خســاراتی که تاثیرات آن تا همیشه بر 
پیکر جامعه و یکایک اعضــای خانواده قربانیان 

بندر شهید رجایی باقی خواهد ماند.
قصور در رعایت اصول ایمنی

طبق آخرین خبر 70 نفر از هموطنانمان 
در این حادثه غمبار جان خود را از دست دادند 
و 1240 نفر مصدوم شــدند. این در حالی است 
که هرچه عمق فاجعه بیشتر معلوم شد، عده ای 
انگشت اتهام را به ســمت دیگری چرخاندند تا 
خود را تبرئه کنند اما در نهایت کمیته بررســی 
علل حادثه آتش ســوزی در بندر شهید رجایی 
اعلام کرد، قصور در رعایت اصول ایمنی و پدافند 

غیرعامل در این حادثه محرز بوده است.
حوادثی از این قبیل هشــدار به 

مسئولان و جامعه است
غلامرضا ظریفیان یک تحلیــل گر و البته فعال 
سیاسی است وی در گفتگو با ما در رابطه با وقوع 
حادثه تلخ بندر شهید رجایی بندر عباس گفت: 
در بسیاری از بنادر دنیا کالا و اجناس با سرعت 
زیادی وارد بندر شده و از آنجا به مکان های مورد 
نظر انتقال داده می شــوند اما در ایران اینگونه 
نیســت بلکه کالا برای مدت طولانی در انبارها 
باقی می مانند و به بازار عرضه نمی شــوند و به 
دنبال آن به دلیل افزایش تقاضا و عدم عرضه کالا، 
تورم شکل می گیرد. در بندرعباس نیز به عنوان 
مهم ترین بندر کشــور که باید دارای تجهیزات 
و امکانات بالایی باشد متاســفانه سهل انگاری 
باعث بروز چنین حادثه تلخی شد. در حقیقت 
این انفجــار و حوادثی از این قبیل هشــدارها و 
پیام هایی به مسئولان و جامعه می دهد که اگر 
نظام دیوان سالاری و بروکراســی دوباره مورد 
بازبینی قرار گیرد و این بدنه سنگین که بخش 
زیادی از آن نتیجه مازاد نیروی انسانی است به 
شکل موثرتری عمل کند، امور جامعه به سرعت 
سامان می یابد و شاهد پیشرفت و توسعه پایدار 
خواهیم بود. برای بهبود این بدنه رسوب کرده و 
آسیب دیده که قوانین و قواعد ضعیف و متعارضی 
دارد باید از تجارب جهانــی و نیروی نخبگان و 
تحصیل کرده های دانشگاهی و فناوری نوین که 
در نظام بروکراتیک از آن؛ استفاده می شود، بهره 
برداری کرد تا بهره وری در همه زمینه ها ده ها و 

یا صدها برابر شود و وضعیت موجود بهبود یابد.
تعارض منافع در نظام بروکراتیک را 

از بین ببریم
ظریفیان یاد آور شــد: برای جلوگیری از وقوع 
چنین حوادثی باید، ایجــاد تغییرات جدی در 
کشور، بهره برداری از فناوری نوین، استخدام افراد 
متخصص، شایسته و زبده را در دستور کار خود 
قرار دهیم و تعارض منافع در نظام بروکراتیک را 
از بین ببریم یا به حداقل برسانیم. طبیعی است با 
وجود مشکلاتی که ما با دنیای پیرامون داریم این 
ضعف ها می تواند مورد استفاده مخالفان داخلی 
و خارجی قرارگیرد و آسیب های جبران ناپذیری 
به نظام اقتصادی و اجتماعی و ساحت روح و روان 
جامعه واردکند. متاسفانه نظام اداری ما بویژه در 
دوره های خاص، تعداد زیادی افراد غیر متخصص 
را به کار گرفت که اســتخدام این افــراد غیر از 
هزینه های سنگین که به بودجه کشور وارد کرد، 
موجب ناکارآمدی سیستم حکمرانی اقتصادی 
جامعه شد که تحت تأثیر این ناکارآمدی غفلت ها 
و فساد در جامعه رخ داد و به دنبال آن مشکلات 

عدیده ای پدیدار گردید.
باید در انتخاب مدیران تجدید نظر 

کنیم
این تحلیل گر خاطر نشــان کرد: وقتی نیروی 
غیرمتخصص و ناتوان به کار گرفته می شود در 
کنار ناتوانی اش این فرصت را ایجاد می کند که 
نوعی فساد در شــبکه ها رخ دهد که این فساد 
می تواند منشــأ حادثه های بزرگی مثل حادثه 
بندر عباس شود. بنابراین برای اینکه شاهد تکرار 
چنین فجایعی نباشیم باید در انتخاب مدیران 
تجدید نظر کنیم و از افرادی اســتفاده کنند که 
دارای تخصص و تجربه کافی هســتند. تنهادر 
چنین شرایطی است که می توان نسبت به عدم 

تکرار اتفاقات غم انگیز جلوگیری کرد.

خبر روز

وضعیت کنونی سدها بسیار نگران کننده است  زمان بازگشت حجاج ایرانی اعلام شدیک کشته و ۱۴۲ مسموم با قارچ سمی در سال جاری
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب تهران با بیان این که وضعیت کنونی سدها بسیار نگران کننده است 
و منابع آبی کافی در دسترس نیســت، گفت: ما مجبوریم با کاهش فشار آب در شبکه، این کمبود 
رامدیریت کنیم.او با اشاره به کاهش ذخایر آب در سدهای اطراف تهران، گفت: وضعیت کنونی سدها 
بسیار نگران کننده است و منابع آبی کافی در دسترس نیســت، ما مجبوریم با کاهش فشار آب در 
شبکه، این کمبود را مدیریت کنیم تا نیازهای اولیه مردم تأمین شود.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
تهران توضیح داد که در شرایط عادی، امکان تأمین فشار آب تا 4 بار برای رساندن آب به ارتفاع 40 

متری و طبقات بالاتر وجود دارد، اما افزایش فشار می تواند به تخلیه سریع تر ذخایر آبی منجر شود.

رئیس سازمان اورژانس کشور از مرگ یک نفر و مســمومیت 142 نفر با قارچ سمی 
در سال جاری خبر داد. به گزارش شفقنا، جعفر میعادفر با اشاره به رشد 51 درصدی 
مسمومیت با قارچ سمی گفت: از ابتدای امســال تاکنون، 143 نفر به خاطر خوردن 
قارچ های سمی دچار مسمومیت شــده اند که متاسفانه یک نفر از آنها جان خود را از 
دست داد. وی افزود: همچنین 137 نفر از مسمومان درمان و مرخص شدند و پنج نفر 
هنوز در بیمارستان بستری هستند. رئیس سازمان اورژانس کشور ادامه داد: بیشترین 

مسمومیت ها در استان های کرمانشاه، آذربایجان غربی و لرستان رخ داد.

رئیس ســازمان حج و زیارت اعلام کرد: حجاج ایرانی تا دهم تیر از عربســتان به ایران 
بازمی گردند. به گزارش خبرگزاری مهر، حجت الاسلام نواب نماینده ولی فقیه در امور حج و 
زیارت به همراه ریاست سازمان حج با استقبال مقامات سعودی و سرکنسول ایران در جده 
وارد فرودگاه مدینه شدند.علیرضا بیات رئیس سازمان حج و زیارت که به منظور مدیریت 
میدانی عملیات اجرایی حج به سرزمین وحی سفر کرده است، اظهار کرد: همه ظرفیت های 
کشور برای آرامش خاطر زائرین ایرانی بسیج شده است و امیدواریم با مساعدت و همراهی 

دولت عربستان شاهد حضور بدون دغدغه حجاج کشورمان در مناسک حج باشیم.

نسل فردا / گروه  جامعه 
news@ naslefarda.net 

رییس اداره میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
شهرستان کاشان از ثبت رویداد جشنواره گلابگیری 
شهرســتان کاشــان در ســطح بین المللی تقویم 
گردشگری وزرات خانه میراث فرهنگی، گردشگری 

و صنایع دستی با پیگیری های این اداره خبر داد.
علیرضا عبدالــه زاده گفــت: در راســتای تحقق 
ساماندهی و حرفه ای سازی رویدادهای گردشگری 

در سند تحول دولت، رویداد گلابگیری شهرستان 
کاشــان در تاریخ 13 اردیبهشــت ماه 1404 و به 
شماره 50404132 در سطح بین المللی در فهرست 

رویدادهای گردشگری ایران به ثبت رسید.
 عبداله زاده با تاکید بر اینکه، گلاب گیری، نه صرفاً 
فرآیندی برای تولید گلاب، بلکه رویدادی فرهنگی، 
آیینی و اقتصادی که طــی دهه های اخیر به یکی از 
محورهای اصلی گردشــگری بهاری در مرکز ایران 
بدل شده افزود: گلاب به دســت آمده از دیگ های 
مسی سنتی، نه تنها بخش مهمی از سوغات منطقه را 

تشکیل می دهد، بلکه از دیرباز در آیین های مذهبی 
همچون شست وشوی سالانه ضریح ائمه اطهار ) ع( و 

مناسک حج مورد استفاده قرار می گیرد.
 به گفته وی، شیوه سنتی گلاب گیری، همچنان در 
روستاهای اطراف حفظ شده و از آن به عنوان بخشی 
از »میراث ناملموس ایران« یاد می شــود. آیینی که 
با کار گروهــی، چیدن گل پیش از طلــوع آفتاب و 
روشن شــدن آتش دیگ های بزرگ آغاز می شود و 
تا طلوع خورشــید، رایحه ای دل انگیز به روستاها و 

شهرهای اطراف می پراکند.

 دبیر ستاد اجرایی خدمات سفر شهرستان کاشان 
تصریح کرد: در جلسه ۸91 شــورای  عالی انقلاب 
فرهنگی که در دیماه 1401 برگزار شد، ثبت »روز 
گل محمدی و گلاب« در ضمیمه تقویم ملی کشور 
تصویب و بر این اساس روز 20 اردیبهشت به عنوان 
»روز گل محمدی و گلاب« در ضمیمه تقویم ملی 

ثبت شد.
علیرضا عبداله زاده گفت: مراســم گلاب گیری در 
مناطق مختلف شهرستان کاشان از اوایل اردیبهشت 
آغاز شده و تا اواسط خرداد در شهرهایی چون قمصر، 
نیاســر و برزُک و همچنین در روســتاهای اطراف 

برگزار می شود.

ثبت رویداد جشنواره گلابگیری شهرستان کاشان در تقویم بین المللی رویدادهای گردشگری کشور




